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عضو شورای نگهبان مطرح کرد
بررسی طرح برگزاری همزمان انتخابات مجلس

و ریاست جمهوری در سال ۱۴۰۷
معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان از بررسی طرحی برای برگزاری 
همزمان انتخابات مجلس شورای اسلامی و ریاست جمهوری در سال ۱۴۰۷ 

خبر داد
به گزارش ایلنا، محمدحســن صادقی مقدم عضــو حقوقدان و معاون اجرایی 
و امور انتخابات شــورای نگهبان در آیین تکریم و معارفه رئیس جدید دفتر 
نظارت بر انتخابات استان کرمانشاه، فرارسیدن سالگرد شهادت آیت الله سید 
ابراهیم رئیسی را گرامی داشت و بر ضرورت الگو قرار دادن منش و رفتار آن 

شهید توسط مسئولان تاکید کرد.
وی همچنین با اشــاره به تجربه دیگر کشورها در نظارت قانون اساسی اظهار 
کرد: بررسی های انجام شده نشان می دهد که بسیاری از کشورها نهاد مشابه 
شورای نگهبان تحت عنوان دادگاه قانون اساسی دارند؛ در ایران نیز تجربه ای 

کوتاه در دوران مشروطیت داشتیم که پایدار نماند.
عضو حقوقدان و معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان جایگاه شورای 
نگهبان در قانون اساسی را بی بدیل خواند و گفت: در اصول متعددی از قانون 
اساسی به صورت مستقیم و غیرمستقیم از جمله اصول ۹۱ تا ۹۹ از این نهاد 
نام برده شــده و افتخار نظارت بر انتخابات و پاسداری از شرع مقدس وقانون 

اساسی بر عهده این شورا گذاشته شده است.
صادقی مقدم با اشــاره به تلاش های دشــمن برای تضعیف این نهاد کلیدی 
افزود: همه تلاش شــورای نگهبان حفظ استقلال رأی و صیانت از اسلامیت 

نظام است.
وی همچنین از بررســی طرحی برای برگزاری همزمــان انتخابات مجلس 
شورای اسلامی و ریاست جمهوری در سال ۱۴۰۷ خبر داد و گفت: انتخابات 
میان دوره ای مجلس در پنج شــهر کشور همراه با انتخابات شوراهای اسلامی 

در ۱۱ اردیبهشت سال آینده برگزار خواهد شد.
این عضو حقوقدان شــورای نگهبــان همچنین اعلام کرد: در اســتان های 
آذربایجان شــرقی و خراســان جنوبی نیز انتخابات مجلس خبرگان رهبری 

سال آینده هم زمان با انتخابات شوراهای اسلامی برگزار می شود.
صادقی مقدم گفت: در راستای چابک سازی دفاتر شورای نگهبان تعداد این 

دفاتر از ۴۶۰ به ۲۰۳ دفتر به تعداد حوزه های انتخابیه کاهش پیدا کرد.
وی در پایــان بــا تأکید بر حفــظ اســتقلال رأی و اتکا به قانــون تصریح 
کــرد: باید از آرای مــردم و دســتاوردهای نظام به بهترین شــکل صیانت 
 کنیــم و افتخار می کنیــم که در نظام جمهوری اســلامی تحــت امر ولی 

امر مسلمین خدمت می کنیم.

شورای نگهبان

رئیس کل دادگستری هرمزگان:
افزایش تعداد جان باختگان حادثه انفجار 

در بندر شهید رجایی
رئیس کل دادگستری هرمزگان گفت: از افزایش مجموع جان باختگان حادثه 
انفجار در بندر شهید رجایی به ۵۸ نفر و احراز هویت ۵۱ نفر از آنها خبر داد.

به گزارش ایلنــا، مجتبی قهرمانی رئیس کل دادگســتری هرمزگان گفت: 
متأســفانه یک نفــر از مصدومان حادثــه انفجار در بندر شــهید رجایی در 
بیمارســتان شیراز جان باخته اســت که در نتیجه این حادثه تلخ آمار جان 

باختگان به ۵۸ نفر افزایش یافت. 
وی افزود: طبق آماری که تاکنون جمع بندی و نهایی شــده است با تعیین 
تکلیــف وضعیت ۲ نفر دیگر از مفقودین این حادثه نیز در حال حاضر تعداد 
۵۱ نفر از جان باختگان احراز هویت شــده اند و هــم اکنون ۷ نفر مفقودی 

داریم.
قهرمانی در ادامه با اشــاره به برخی شایعات در خصوص تعداد مفقودی های 
این حادثه نیز گفت: تا این لحظه فقط بســتگان ۷ نفر به دســتگاه قضایی و 
پلیس مراجعه کرده اند و مفقود شدن عزیزانشان را گزارش داده اند و بر اساس 
مراجعات خانواده ها و تحقیقات و بررسی های انجام شده تعداد مفقودی های 
حادثه بندر شهید رجایی ۷ نفر است و شایعات مطرح شده در خصوص آمار 

بیشتر از این تعداد کذب است. 
قهرمانی یادآور شد: امروز بعد از ظهر هم جلسه ای با حضور خانواده متوفیان 
و خانواده مفقودین برگزار خواهد شد و در این جلسه اظهارات و شکایت آنها 

اخذ می شود. 
وی خاطرنشان کرد: برای پرداخت حق و حقوق خانواده های جان باختگان و 
مفقودین حادثه بندر شهید رجایی برنامه ها و تمهیداتی داریم که انشاالله در 

اسرع وقت انجام می شود.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان گفت: تــا این لحظه ۴۰۰ نفر از مصدومان 
حادثه انفجار در بندر شــهید رجایی نیز به اداره کل پزشــکی قانونی استان 
هرمزگان مراجعه نموده و معاینه شده اند که برای آن ها گواهی پزشکی قانونی 

صادر شده است. 
قهرمانــی با بیان اینکه برای مصدومان حادثه انفجار در بندر شــهید رجایی 
پرونده ویژه تشکیل شده است، گفت: در اسرع وقت حق وحقوق آن ها تأمین 
 خواهد شد و در خصوص جبران خسارت آسیب دیدگان این حادثه کوتاهی

 نخواهیم کرد.

عدلیه

پایان تروریسم پ.ک.ک
ادامه از صفحه ۱

همچنین؛ »فایننشــال تایمز« نیز این تحول را تاریخی خواند و نوشــت که 
پایان مبارزه مســلحانه پ.ک.ک می تواند پیامدهایــی مهم در روابط ترکیه 
و آمریکا داشــته باشــد، به ویژه با توجه به همکاری های آمریکا با شاخه های 

پ.ک.ک در سوریه.
در گزارش این رســانه آمده بود که تصمیم پ.ک.ک برای خلع سلاح، پس 
از اعــلام آتش بس در اول مارس، در جریان کنگره ای در عراق اتخاذ شــد و 

می تواند از شدت تنش در شمال سوریه نیز بکاهد.
در ادامه واکنش های رسانه ای به خبر انحلال پ.ک.ک رسانه »اسکای نیوز« 
هم با اشــاره به نقش پ.ک.ک در درگیری های چهار دهه گذشــته و کشته 
شدن بیش از ۴۰ هزار نفر، نوشت که انحلال این گروه می تواند نقطه عطفی 

برای حل وفصل سیاسی مسئله کُردها باشد.
این رســانه همچنیــن به ارتباط تصمیــم پ.ک.ک با فراخــوان اوجالان و 

پیامدهای آن برای گروه های کُردی متحد آمریکا در سوریه پرداخت.
واکنش مقامات و محافل سیاسی ترکیه به انحلال »پ.ک.ک«

»عمر جیلیک« ســخنگوی حزب حاکم عدالت و توســعه به ریاست »رجب 
طیب اردوغان« رئیس جمهور ترکیه امروز در واکنش به انحلال »پ.ک.ک« 
گفــت: تصمیم حزب کارگران کردســتان برای منحل کــردن خود و زمین 
گذاشتن سلاح گامی مهم در راستای ایجاد ترکیه ای خالی از تروریسم است.

وی افزود: احرای عملی و کامل این تصمیم یک نقطه تحول خواهد بود.
همچنین »محمد اووم« مشــاور سیاسی اردوغان در واکنش به تصمیم »پ. 
ک. ک« گفت: هدف ایجاد ترکیه خالی از تروریسم به واقعیت پیوست. تمام 

اقشار ملت ترکیه از جمله کردها عناصر اصلی کشور ترکیه هستند.
معاون رئیس حزب حاکم عدالت و توسعه ترکیه هم گفت: در راستای رسیدن 

به ترکیه ای خالی از تروریسم، مرحله بسیار مهمی را پشت سر گذاشتیم.
وزیــر دادگســتری ترکیه نیز بــه نوبه خــود در واکنش به اعــلام انحلال 
»پ .ک .ک« گفت: ما امروز در آســتانه یک نقطه عطف مهم در مسیر رهایی 

از آفت تروریسم هستیم.
بارزانی: انحلال »پ .ک .ک«ثبات منطقه ای را تقویت می کند

»نیچروان بارزانی« رئیس اقلیم کردســتان عراق اعلام انحلال گروه مســلح 
موســوم به »حزب کارگــران« ترکیــه )پ.ک.ک( را تقویــت کننده ثبات 

منطقه ای دانست.
شــبکه الجزیره گزارش داد که نیچروان بارزانی دوشنبه در واکنش به اعلام 
خبر انحلال »پ .ک .ک« گفت: این گام نشــان دهنده بلوغی سیاسی است و 
راه را برای گفتگویی واقعی که همزیســتی و ثبات را در ترکیه و کل منطقه 

تقویت می کند، باز می کند. 
در خاتمه آنکه باید منتظر ماند و دید که آیا انحلال و خلع ســلاح پ.ک.ک 
به عنوان گروهی که چندین کشور در منطقه را درگیر جنگ؛  تنش و ناامنی 
چهار دهه ای کرده بود تا چــه انداز می تواند بر ثبات پایدار؛ تقویت امنیت و 

صلح و دوستی اثرگذار باشد.

گزارش روز

شــوبیری:  سیاســی-مانیا  گــروه 
دردســرهای قانون عفــاف وحجاب 
»مســعود  دارد.  ادامــه  همچنــان 
کشورمان  جمهوری  رئیس  پزشکیان« 
اواسط اسفند ماه صراحتا اعلام کرد که 
این قانون قابلیت اجرا ندارد. پزشکیان 
تاکید کرد که »در مقابل مردم نخواهم 
ایستاد.« دبیرخانه شورای عالی امنیت 
ملی نیــز مانع ابلاغ قانــون عفاف و 
و  یکباره سر  ما  اســت؛  حجاب شده 
از اصفهان  به زنان  کله پیامک حجاب 
پیدا شــد و آرام آرام به تهران رسید 
تا بار دیگر حجــاب تبدیل به یکی از 

موضوعات داغ کشور شود. 
اســتاد حوزه علمیه و دیــن پژوه در گفت 
و گو بــا روزنامه »مردم ســالاری« تاکید 
می کند کــه گرچه نمی تــوان نیت خوانی 
کرد کــه ارســال کننــدگان پیامک های 
تذکــر حجاب چه نیتی دارنــد، اما اگر امر 
به معــروف و نهی از منکر اســت ، مطابق 
با شرع نیســت. اگر تذکر قانون است چون 
قانون ابلاغ نشــده مطابق با قانون نیست. 
حجت الاســلام ســروش همچنین معتقد 
بود کســانی که این پیام را صادر و ارسال 
می کنند حتما باید اشــخاص تعریف شده 
ای از نظر جایگاه حقوقی و قانونی باشــند؛ 
در غیر اینصــورت این گونه پیام ها ورود به 
حریم خصوصی افراد اســت و قانون و شرع 

اینها را نمی پذیرد.
وی در ایــن گفــت وگو به شــرایط امربه 
معروف و نهی از منکر نیز پرداخت و اشاره 
ای نیز به رعایت و پایبندی بر قانون داشت. 
مشروح این گفت وگو را در ادامه بخوانید: 

حجــت الاســلام و المســلمین »هــادی 
سروش« استاد حوزه علمیه و دین پژوه در 
گفت وگو با مردم سالاری با اشاره به اینکه 

در رابطه با حجاب مسئله پیچیده ای وجود 
ندارد، گفت: هم حکم شــرعی معلوم است، 

هم قانون و نظریه کارشناسان.
این استاد حوزه علمیه با اشاره به اینکه در 
رابطــه با پیامک های تذکر حجاب باید دید 
که از چه مبدأی، با چــه محتوایی و برای 
چه کسانی ارسال می شود، گفت: در رابطه 
با ارســال پیام به تلفن همراه اشخاص باید 
توجه شــود زیرا در حیطه حریم خصوصی 
افراد اســت و باید از نظر حقوقی، بررســی 
شــود که آیا ارسال اینگونه پیام ها با حقوق 

شهروندی افراد سازگار است یا خیر؟
این مدرس حوزه و دانشــگاه بــا تاکید بر 
اینکه موضــوع دوم محتوای پیام اســت، 
خاطر نشــان کرد: این موضوع از دو حالت 
خارج نیست؛ یا توصیه شرعی و فقهی است 
که در دامنــه امر به معروف و نهی از منکر 
قرار می گیرد، و یا در راستای ترویج و تبلیغ 

قانون قرار دارد.
وی با بیان اینکه اگــر این پیام ها محتوای 
شــرعی و یا فقهی داشته باشند، یعنی امر 
به معروف و نهی از منکر اتفاق افتاده است، 
افزود: امربه معــروف و نهی از منکر دارای 
شرایطی است، همه فقه ها نیز بر این شرایط 
متفق هستند. وی با تاکید بر اینکه از جمله 
این شــرایط، تاثیر امر به معروف و نهی از 
منکر روی شخص است، گفت: اگر تاثیری 
داشته باشد آن موقع  می تواند شکل بگیرد، 
لازم به ذکر اســت که امر به معروف و نهی 
از منکر هم باید تاثیرگذار باشد و هم ایجاد 
مفسده دیگری نکند، این دو مورد را فقه ها 

در کتاب های خود تصریح کرده اند. 
حجت الاسلام سروش افزود: اینکه محتوای 
پیام مربوط به مسائل فقهی و شرعی باشد، 
طبیعتا مربوط به حوزه های علمیه می شود.
این استاد حوزه علمیه و دین پژوه با اشاره 

به اینکه اما اگر محتوای پیام در راســتای 
قانون باشــد، اول باید این موضوع به قانون 
تبدیل شده باشد، گفت: یعنی مرحله قانون 
گذاری و سپردن قانون به مبادی اجرا طی 

شده باشد. 
وی با اشــاره به اینکــه حتی اگر موضوعی 
تبدیل به قانون شــده باشد و به عنوان یک 
مسئله ی قانونی پیام برای شهروندان ارسال 
می شــود باید مبدأ پیام باید روشن باشد؛ 
گفت: مانند تخلفات راهنمایی و رانندگی و 
پیام های که برای رانندگان ارسال می شود، 
مبدأ پیام روشن اســت، محتوای پیام هم 
معلوم اســت، به شخصی هم ابلاغ می شود 

که قانون را انجام نداده است.
حجت الاســلام ســروش با بیان اینکه در 
رابطه بــا حجاب، باید دید که اولا این پیام 
از کدام مبدا ارسال می شود و محتوای پیام 
چیســت؟ گفت: آیا مسئله شرعی است که 
شــرایطی دارد، یا قانونی است که باید دید 
این قانون به مرحله اجرا رســیده اســت یا 

خیر.
وی خاطر نشــان کرد: گاهــی پیامک های 
تذکر حجاب به افرادی ارســال می شود که 
اصلا در وسیله نقلیه  آنها بی حجابی شکل 
نگرفته اســت یا در مکانی که اعلام شــده 
حضور نداشــته اند. این استاد حوزه علمیه 
با اشــاره به اینکه اگر تمام مراحل قبل هم 
به درست طی شده باشد، باز هم نمی شود 
پیــام را به صورت انبوه و بدون حســاب و 
کتاب ارســال و با اعصاب مردم بازی کرد؛ 
گفت: گاهی فرد دریافت کنند پیام باحجاب 

بوده یا اصلا مرد بوده است. 
حجت الاســلام سروش با اشــاره به اینکه 
طبیعتا پیام هایی کــه در حکومت دینی و 
در یک نظام قانونمند ارســال می شود باید 
مراحلی کــه عرض کــردم در آن با دقت 

بررسی شــود، گفت: کسانی که این پیام را 
صادر و ارسال می کنند حتما باید اشخاص 
تعریف شــده ای از نظــر جایگاه حقوقی و 
قانونــی باشــند، البته با شــرایط؛ در غیر 
اینصورت این گونه پیام هــا ورود به حریم 
خصوصی افراد اســت و قانون و شرع اینها 

را نمی پذیرد.
این استاد حوزه علمیه با تاکید بر اینکه امر 
به معــروف و نهی از منکر اگر در چارچوب 
مشــخص خودش از نظر فقهی قرار نگیرد، 
طبیعتا بی تاثیر خواهد بود: گفت: چون از 
منظر دین و شــرع این اتفاق نشات نگرفته 

است، بدبینی جامعه را به دنبال دارد. 
وی خاطر نشــان کرد: اســتاد مطهری در 
بحران های که بعضی از متشرعین و متدین 
کــه داعیه امربــه معروف و نهــی از منکر 
داشــتند کارهای تندی با این عنوان انجام 
می دادند، استاد مطهری متذکر می-شدند 
که ای کاش شما امر معروف و نهی از منکر 

نمی کردید. 
این اســتاد حوزه علمیه بــا تاکید بر اینکه 
متفکر بزرگ اســلامی آیــت  الله مطهری 
معتقــد بودند که امر به معــروف و نهی از 
منکر مظلوم است، گفت: اگر امر معروف و 
نهــی از منکر در جایگاه خودش قرار نگیرد 
و در شرایط غیر ضرور استفاده شود، حتما 
به دین آسیب می زند؛ این اتفاق اول ایجاد 
دین گریزی می کنــد و اگر ادامه پیدا کند 

تبدیل به دین ستیزی خواهد شد. 
حجت الاســلام ســروش تاکید کرد: اینها 
مسائلی نیســت که ما بگویم یک روحانی، 
یک اســتاد حوزه، یک فقیــه این نظرها را 
دارد، اصل این مطالــب در متون فقهی ما 
آمــده و محققین و متفکرین اســلامی در 
حوزه هــای علمیــه این مطالــب را مطرح 
کرده اند. وی در پاســخ به این ســوال که 
ارسال کنندگان این پیام ها چه نیتی دارند، 
گفت: نمی توانیم نیت خوانی کنیم که افراد 
بــا چه نیتی این مــوارد را دنبال می کنند، 
اما اگر امر به معروف و نهی از منکر اســت 
مطابق با شرع نیست، اگر تذکر قانون است 
چون قانون ابلاغ نشــده مطابــق با قانون 
نیست. این اســتاد حوزه علمیه با اشاره به 
اینکه ایــن رفتار و این عملکــرد در هیچ 
کجای دنیای امروز قبول نیست، گفت: در 
کشور ما پایبند به قانون هستیم، قانونی که 
به مجلس اجازه می دهد قانون گذاری کند، 
قانونی که به شورای نگهبان اجازه می دهد 
قانون را بررسی کند، همان قانون به شورای 
عالی امنیت ملی اجازه می دهد در مواردی 
که خطرهای بزرگ امنیتی کشور را تهدید 
می کند، حتی جلوی ابلاغ و اجرای قانون را 
بگیرد. وی با اشــاره به اینکه »همان قانون 
به ولــی فقیه اجازه داده اســت که ولایت 
مطلقه داشته باشــد«، افزود: ولی فقیه در 
مواردی که تشــخیص می دهد بــا نظر و 
مشورت کارشناسان به این نتیجه می رسد 
که یک قانون می تواند شعاع منفی امنیتی 
برای کشور داشــته باشد و می تواند جلوی 

آن قانون را بگیرد.

حجت الاسلام سروش در گفت وگو با »مردم سالاری« تشریح کرد

پیامک های تذکر حجاب نه شرعی است و نه قانونی

وزیر امور خارجه پیشــین کشورمان 
با تاکید بر اینکه دیپلماســی نیاز به 
تیم  پشــت  باید  ما  گفت:  دارد،  صبر 

مذاکره کننده کشورمان بایستیم.
به گزارش ایرنا، محمد جواد ظریف با حضور 
در غرفه وزارت خارجه در نمایشــگاه کتاب 
اضافه کرد: عباس عراقچی وزیر امور خارجه 
و مجیــد تخــت روانچی معاون سیاســی 
وزارت امــور خارجه و تیــم مذاکره کننده، 
از بهترین های ما هســتند و دنیا باید بداند 
که اگر راهی برای رســیدن به توافق وجود 
داشته باشــد، این برادران می توانند آن راه 

را پیدا کنند.
ظریــف در ادامــه گفــت: من نســبت به 
آینده خوشــبینم، به خاطر اینکه به مردم 
خوشــبین هستم و به دوســتان خودم نیز 
خوش بین هســتم. البته من هیچ نقشــی 
در دولت چهاردهم و در سیاســت خارجی 
نداشــتم و فقط در حد یک استاد دانشگاه 
با سایر اســاتید گفتگو داشته ام. واقعاً هیچ 
اطلاعی از مســائل دیگر ندارم و به همین 
دلیل نظر ویژه ای نمی دهم، جز اینکه بگویم 
اگر قرار باشــد یک نفر یا چند نفر به نتیجه 
شرافتمندانه برسند، همین آقایانی هستند 

که در حال مذاکره اند.
وزیر امور خارجه پیشــین کشورمان درباره 
مخالفــان مذاکره گفت: فکــر می کنم یک 
گروه کارشان ملامت کردن است و گروهی 
دیگر باید بر اســاس قاعــده »ولا تخافون« 
عمل کننــد. اگر برای کشــور و مردم کار 
می کنند، نباید از این مســائل بترســند و 
نباید توقع داشــته باشــند که همیشه در 
شــرایط ایده آل قرار داشــته باشــند. شما 
می توانید محکم بایســتید و توافق نکنید، 
ولی هزینه اش مشخص است، به شرطی که 

زمینه توافق فراهم باشد.
وی با اشــاره به اینکه راه رسیدن به توافق 
چهار ســال پیش بسیار هموارتر بود، گفت: 
اگــر امروز توافق نشــود، من بــدون هیچ 
تردیدی می گویم مقصر طرف مقابل است. 
در زمان دیگری نمی توانم این را بگویم، اما 
امروز بدون تردیــد می گویم که طرف ما با 
اراده و اختیار به دنبال توافق رفته است. اگر 
طــرف مقابل نخواهد توافق کند و به دنبال 

بهانه بگردد، آن موضوع دیگری است.
ظریف افزود: همیشــه گفته ایم که »املای 
ننوشــته غلط ندارد«. شــما فکر می کنید 

جمله ای که در یک توافق نوشــته شــده، 
شــما می توانید بهتر از آن بنویسید؟ کسی 
که توافق را نوشــته، احتمالاً ده ها بار بهتر 
می توانسته بنویســد. اما بالاخره توافق، دو 
طرفه اســت و بعضی وقت ها ممکن اســت 
چندین طرف در آن دخیل باشند. شما باید 

با آن ها به توافق برسید.
وزیر امور خارجه پیشــین کشورمان گفت: 
دیپلماسی حوزه عافیت طلبی نیست. مولانا 
می گویــد: »اگر عافیت طلبــی تنها مرا رها 
کــن، ترک من خراب شــبگرد مبتلا کن« 
او به عافیت طلبان می خندد و می گوید اگر 
می خواهید در زندگی نامی باشید، باید راه 
سلامت را انتخاب کنید و از بلا دوری کنید. 
اما بدانیــد که اگر راه بــلا را ترک کردید، 
بــودن کنید.  ادعای حســینی  نمی توانید 
حسین )علیه السلام( راه بلا را ترک نکرد و 
جان خود را فدای اصول و ارزش هایش کرد.
وزیر امور خارجه پیشین کشورمان در ادامه 
درباره کتاب خود با نام »پایاب شــکیبایی« 
گفــت: مقوله اول، یعنــی چالش بین آرزو 
و واقعیــت، که در این کتاب به آن اشــاره 
کــرده ام، بــه واقعیت این جملــه معروف 
معطوف است که »خودمان انتخاب کردیم«. 
این واقعیت بیانگر آن است که ما بر اساس 
آرزوهایمان قهرمان می سازیم، نه بر اساس 
واقعیات. البته داشتن آرزو و آرمان به معنای 
متوهم بودن نیســت. همه مــا می خواهیم 
پولدار شویم، اما این ها بر اساس آرزو است و 
هیچ گاه به این آرزوها نمی رسیم. وقتی شما 
به دنبال آرزو می گردید و به آن نمی رسید، 
سرخوردگی و ناامیدی ایجاد می شود و شما 
همیشه در یک گذشته تکامل نیافته زندانی 
هستید.در حالی که می توانید با واقعیات به 
ســوی آینده ای که می خواهید خلق کنید، 

حرکت کنید.
ظریف اضافه کــرد: این خود بحث دیگری 
است که اخیراً یاد گرفته ام و در کتاب های 
بعدی به آن بیشــتر خواهم پرداخت. باید 
از آینده پیش فرض خــود حرکت کنیم به 
ســوی آینده ای ساخته شــده، آینده ای که 
می خواهیم خلق کنیم و باید این کار را در 

سیاست خارجی انجام دهیم.
وزیر امور خارجه پیشــین کشورمان افزود: 
اگر بخواهیــم به زبان خودمانــی بگوییم، 
دیپلماســی نیاز به صبر دارد. اما مشــکلی 
که در کتابم به آن اشــاره کرده ام، این که 

از من ســوال می شــود که مــا معمولاً در 
دیپلماسی ضعیف هســتیم گفته ام بدلیل 
این اســت که دیپلماســی آخرین انتخاب 
ماست. یعنی وقتی هیچ راه چاره ای نمانده، 
به سراغ دیپلماسی می رویم. وقتی شما در 
شرایط ناچاری به یک کار مراجعه می کنید، 
حتماً بهترین نتیجــه را نخواهید گرفت و 
پیش فرض شما تایید می شود که دیپلماسی 

خوب نبوده است.
ظریف با اشــاره به بیاناتــی از رهبر معظم 
انقلاب که گفتنــد که اگر کاری را می توان 
از طریق دیپلماســی حل کــرد، حتماً باید 
از طریق دیپلماســی اقــدام کنیم، گفت: 
اما جامعه ایــن را نمی پســندد. جامعه ما 
قهرمان پرور اســت و انتخاب ما آرزومندانه 
اســت، نه واقع بینانه. دیپلماســی با آرزوها 
سروکار ندارد، بلکه با واقعیت ها ارتباط دارد. 
دیپلماســی صحنه واقعیات است، البته بر 

اساس آرمان ها. 
وی در ادامــه با بیان اینکه بــه جایگاهی 
رســیده ایم که امروز دنیــا نمی تواند ما را 
رهبری کند و به قــول رهبر معظم انقلاب 
دوران »بزن در رو« تمام شــده است گفت: 
از این جایگاه باید به عنوان یک نقطه پرش 
اســتفاده کنیم، نه اینکه در گذشته زندانی 
شــویم. این یعنی کامل کردن و حرکت به 
ســوی آینده. لذا آنچه برای من مهم است، 
این اســت که به چیزهایــی فکر کنیم که 
می توانیم برای آینده بسازیم، به جای اینکه 

در گذشته گیر کنیم.
ظریف افــزود: ما می توانیــم به جای غصه 
خوردن درباره وضعیت کنونی، از سرمایه ای 
که داریم اســتفاده کنیم. این ســرمایه با 
مقاومت و خون هزاران شــهید به دســت 
آمده است. بیایید از این سرمایه برای رفتن 
به آینده اســتفاده کنیم. ما تهدید نداریم و 

باید به دنبال فرصت ها باشیم. ظریف افزود: 
من معتقدم که بعد از انتشــار کتابم که در 
دو مــاه آینده درباره دنیای پیش رو خواهد 
بود، بــه مبنای نظریه نظم نوین بین المللی 
می پردازد، دیگر به گذشته نخواهم پرداخت 

و فقط سراغ آینده خواهم رفت.
وزیر امور خارجه پیشــین کشــورمان در 
ادامه گفــت: باید بــه این برســیم که بر 
اساس فرصت ها حرکت کنیم. اگر دستگاه 
دیپلماســی مــا بر اســاس فرصت ها عمل 
کند، دیگر منطقــه را تهدید نمی بیند و از 
دیپلمات های کارکشته و بازرگانان به عنوان 
سفیران اســتفاده خواهد کرد، نه از افرادی 
که باید با تهدید مقابله کنند. اگر نگاه ما به 
آینده تهدید محور باشــد، طبیعی است که 
باید افرادی را برای ســفارت انتخاب کنیم 
که بلدند با تهدید مقابله کنند، نه کســانی 
که می توانند از فرصت ها بهره برداری کنند. 
اگــر می خواهیــم منطقه آرام باشــد، باید 
پیش بینی مثبت داشته باشــیم تا بتوانیم 
فرصت ها را ایجاد کنیم. تردید نکنید که اگر 
زنان را تهدید ببینید، آن ها تهدید خواهند 
شــد. روابط منطقه ای را نیز باید به عنوان 
یک موضوع سیاســی، اقتصادی و امنیتی 
بررسی کنیم، نه صرفاً یک موضوع امنیتی.

ظریف گفت: ما باید نگاه مان را از تهدید به 
فرصت تغییر دهیم. هر چیزی را که تهدید 

ببینید، تهدید خواهد شد.
 اگر نســل جوان را فرصت ببینید، فرصت 
می شــود. اگر اینترنت را فرصــت ببینید، 
فرصــت می شــود. نحوه دید شــما مبنای 
عملتان خواهد بود، به ویژه اگر سیاست گذار 
باشــید. من شک ندارم که کشور ما دشمن 
دارد، امــا مبنای رابطه ما بــا دنیا نباید بر 
اساس دشــمنی باشــد، زیرا دشمن تلقی 

شدن ما به حذف ما منجر خواهد شد.

ظریف در غرفه وزارت خارجه در نمایشگاه کتاب:

باید پشت تیم مذاکره کننده بایستیم

پشت پرده متوقف کردن مذاکرات
از سوی آمریکا به روایت حسین علایی

ســردار حســین علایی گفت:  ما نیاز بــه بازنگری در تمام 
سیاست هایی داریم که تاکنون نتیجه مطلوب نداده اند؛ چه 
در سیاست خارجی، چه در سیاست داخلی، چه در سیاست 
اقتصادی، و همچنین در حوزه رفتارهای اجتماعی به طوری 
که تغییر سیاست ها به افزایش سرمایه اجتماعی منجر شوند.

حســین علائی، از فرماندهان ســابق نیروی دریایی سپاه 
پاســداران انقلاب اســلامی و رئیس پیشین ستاد مشترک 
ســپاه گفت و گویی با ایرنا، پیرامون گفتگوی غیرمستقیم 
میان ایران و آمریکا داشته و ضمن آن به به موضوع تحریم ها 
از یک ســو و نفوذ ایران در منطقه از ســوی دیگر پرداخته 

است.
بخش هایی از این گفتگو را در ادامه می خوانید:

*به نظر من مهم ترین مانع توســعه اقتصادی ایران، وجود 
تحریم های ظالمانه آمریکا و اروپا اســت. دلیل آن این است 
که هیچ اقتصادی نمی تواند صرفاً متکی به بازار داخلی کشور 
توســعه پیدا کند؛ باید بازارهای کشورهای مختلف به هم 
متصل باشــند. ایران باید در بازارهای کشــورهای مختلف 
حضور فعال داشــته باشد و بتواند تبادلات پولی و کالایی و 

فرهنگی انجام دهد.
* وقتــی تحریم وجــود دارد، ایران که می توانــد به اندازه 
درآمد نفت از رفت وآمد گردشــگران خارجی بهره ببرد، از 
این درآمد هنگفت محروم می ماند. وقتی گردشگر خارجی 
به کشور نمی آید و هواپیماهای ایرانی مناسبی وجود ندارد 
کــه آن ها را جابه جا کند، و آن هــا مجبورند برای آمدن به 
ایران از شــرکت های هواپیمایی خارجی اســتفاده کنند، 
طبیعتاً با ســختی مواجه می شــوند. این باعث می شود که 
صنعت گردشــگری که می تواند برای کشــور درآمد ایجاد 
کند، در ایران شــکل نگیرد. وقتی گردشگر خارجی وجود 
ندارد، هتل ها توسعه پیدا نمی کنند، فرودگاه ها توسعه پیدا 
نمی کنند، راه ها توسعه نمی یابند و خدمات رشد نمی کنند. 

روحیه همزیستی مسالمت آمیز نیز بوجود نمی آید.
*ما نیاز به بازنگری در تمام سیاست هایی داریم که تاکنون 
نتیجــه مطلوب نداده اند؛ چه در سیاســت خارجی، چه در 
سیاســت داخلی، چه در سیاست اقتصادی، و همچنین در 
حوزه رفتارهای اجتماعی به طوری که تغییر سیاست ها به 

افزایش سرمایه اجتماعی منجر شوند.
*ما باید تعریف خود از حضور در منطقه و نفوذ منطقه ای را 
بازنگری کنیم. تعریف نفوذ در منطقه الزاماً به معنای حضور 
نظامی نیســت. اینکه نیروهایی در منطقــه از نظر نظامی 
با ایران همسو هســتند، نباید به عنوان تنها شاخص نفوذ 

جمهوری اسلامی ایران تلقی شوند.
*بــه نظر من نفوذ منطقه ای یعنی اینکه کالاهای ایرانی بر 
سر سفره زائران امام حســین و امام علی علیهماالسلام در 
کربلا و نجف باشد، کالاهای ایرانی در حج و به همراه زائران 
خانه خدا در مکه و مدینه حضور داشــته باشند.نفوذ یعنی 
فرهنگ ایرانی در بین مردم منطقه حضور داشته باشد. یعنی 
نوروز و عاشورا در کشــورهای مختلفی که جزو فلات قاره 
ایران بودند، گرامی داشته شود. نفوذ یعنی مردم کشورهای 
منطقه علاقه مند باشند تا با ایران رفت وآمد و ارتباط مستمر 

داشته باشند.
* نفوذ به مفهوم و معنای حضور صرف نظامی نیست. کسانی 
که از تضعیف ایران سخن می گویند، کاهش قدرت نظامی 
گروه های همسو با ایران را به عنوان نشانه ای از تضعیف ایران 
تلقی می کنند، در حالی که آن، تنها یکی از مؤلفه هاست و 
مؤلفه های مهم تری هم وجود دارد که می توانند نشان دهنده 

موفقیت و نفوذ باشند.
*رابطه ایران با همه دولت ها باید صمیمانه و برای همکاری 
باشــد، اعم از اینکه آن دولت ها را قبول داشته باشیم یا نه. 
مهم نیست که چه دولتی در چه کشوری حاکم است. با همه 
دولت ها باید رابطه فعال و صمیمانه داشــته باشیم. اما باید 
کاری کنیم که مردم و ملت ها در کشورهای مختلف طرفدار 
اشعار مولانا، حافظ، سعدی و زبان فارسی باشند؛ طرفدار امام 
خمینی باشند؛ مشتاق شنیدن صدای محبت آمیز انقلابیون 

ایران باشند. این می شود نفوذ. 
*من فکر می کنم هیچ دلیــل مهمی وجود ندارد که ایران 
و آمریکا در وضعیــت تخاصم به زندگی و روابط خود ادامه 

دهند. 
علت اصلی این تخاصم در منطقه، اسرائیل است. اکنون نیز 
شاید یکی از دلایلی که آمریکا دور چهارم مذاکرات را متوقف 

کرد، فشارها و نگرانی های اسرائیل بود.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی:
مجلس در حال رصد و نظارت 

بر مذاکرات است
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی با بیان 
این که تلاش این اســت که از تجربه برجام عبرت گرفته 
شــود و اشتباهات و اشکالات برجام تکرار نشود، ادامه داد: 
فعــلا ما هیچ توافقی نداریم که بخواهیم درباره آن ارزیابی 
داشته باشــیم. اگر هم توافقی شد، این توافق احتمالی به 

مجلس ارائه خواهد شد. 
مجلــس در حال رصد و نظارت مذاکرات اســت. مجلس 
به ویژه کمیســیون امنیت ملی حتماً نقش نظارتی خود را 
ایفا خواهد کرد. ابراهیم رضایی در گفت وگو با ایلنا، درباره 
چهار دوره گفت وگوهای جدید بین ایران و آمریکا و ارزیابی 
مجلس و کمیسیون امنیت گفت: کلیات بحث شده است. 
گزارش ها نشــان دهنده فضای مثبت و سازنده ای است و 
تهدیدی وجود نداشــته ظاهرا صحبت ها محترمانه بوده و 
فضای کلی مذاکرات مثبت بوده است. سخنگوی کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکید کرد: در محتوا 
مذاکره بر سر چارچوب و مبنا است. دو وجه اصلی در مورد 
اطمینان  در خصوص تســلیحاتی نبودن برنامه هسته ای 
ایران در مقابل لغو همه تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران 

وجود دارد.
وی در خصوص گمانه زنی ها درباره غنی ســازی هسته ای 
ایران گفت: غنی سازی خط قرمز ماست. توان دفاعی کشور 
خط قرمز ماست. قدرت منطقه ای هم خط قرمز ماست و 

اساسا بر سر اصل غنی سازی هیچ مذاکره ای نداریم.
رضایی درباره این که گفته می شود هرگونه توافقی بین ایران 
و آمریکا شکل بگیرد باید به تصویب مجلس شورای اسلامی 
برسد، گفت: بله باید صد درصد به مجلس بیاید، زیرا طبق 
قانون اقدام راهبردی باید گزارشی ارائه شود که نشان دهد 
آن ها تحریم ها را به طور کامــل لغو کرده اند؛ این گزارش 
هم باید برای بررســی به کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی و کمیســیون انرژی مجلس بیاید تا بعد از بررسی 
در این کمیسیون ها برای تصمیم گیری و بررسی به صحن 
مجلس هم ارائه شــود. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی درباره این که هنگام توافق برجام مجلس 
نسبت به برخی از اقدامات تیم مذاکره کننده وقت ایرداتی 
داشت آیا مجلس در این دور از مذاکرات ابتکار عملی برای 
جلوگیری از هر نــوع اتفاقی را دارد، بیان کرد: مجلس در 

حال رصد و نظارت مذاکرات است. 

دیدگاه

مجلس


